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ملخص البحث

بناء مقياس اساليب الانتباة للاعبي كرة السلة واليد في اقليم كوردستان العراق
        هدف البحث الى بناء مقياس اساليب الانتباة للاعبي كرة السلة واليد في اقليم كوردستان العراق. ،و تمثل مجتمع البحث بلاعبي الدوري الممتاز في اقليم كوردستان العراق - في لعبتي (كرة السلة و كرة اليد) للموسم 2009-2010 والمتمثلة ب(70)لاعبأ موزعين على (5) اندية بكرة اليد هي ( اربيل , سليمانية , سيروان, سولاف, طوز, ئاكرى) بواقع (14)لاعب لكل نادي ،و(96)لاعبا موزعين على (8)اندية بكرة السلة هي(دهوك،زاخو،اسو،سيروان نوي،بيشمركة سليماني،اكاد،جيهان،دبس) بواقع (12)لاعب لكل نادي،ليبلغ المجموع النهائي للاعبي كلتا اللعبتين(166)لاعبأ.

       وقد تم اختيار عينة البحث بالطريقة العمدية و قوامها (110) لاعبا من المجتمع الكلي للبحث بواقع (50) لاعب كرة السلة , (60)لاعب كرة اليد اي بنسبة (66%) من المجتمع الكلي للبحث.

  ومن خلال اطلاع الباحثان على المصادر والبحوث والدراسات العلمية العربية والاجنبية وفي حدود علمهم تبين ان هناك ندرة في ادوات قياس اساليب الانتباه لدى الرياضيين في البيئة العراقية بشكل عام وكوردستان- العراق  بشكل خاص, وذلك للتعرف على القوة والضعف في هذه الاساليب والتي من شانها ان تعمل على تصنيف وترتيب اللاعبين وفقاَ لقدراتهم النفسية والعقلية وتعمل كأساس صادق للتنبؤ بالنجاح في المستقبل ومن ثم امكانية عمل برامج تدريبية نفسية تساهم في تطوير تلك الاساليب،ومن هنا ظهرت الحاجة الى بناء مقياس اساليب الانتباه لدى لاعبي كرة السلة واليد, وذلك لتوفير اداة قياس علمية لقياس اساليب الانتباه لدى اللاعبين للمساهمة في التعرف على دقة وسلامة هذا المتغير النفسي الهام ولمساعدة اللاعبين في الوصول الى افضل درجات اساليب الانتباه.
        واستخدم الباحثان عدد من الوسائل الاحصائية لمعالجة النتائج التي تم الحصول عليها مثل (الوسط الحسابي والانحراف المعياري واختبار t-test،معامل الارتباط -بيرسون).

       وبعد عرض النتائج توصل الباحثان إلى بناء مقياس اساليب الانتباه للاعبي كرة السلة واليد ،الذي يتمتع بمعاملات علمية (صدق وثبات) عالية، مما يسمح في استخدامه في مجتمع البحث، ويتكون المقياس من (47) فقرة تقيس اساليب الانتباه والمتكونة من الابعاد الاربعة وهي (تركيز الانتباه الخارجي الواسع, و تركيز الانتباه الداخلي الواسع, وتركيز الانتباه الضيق, وتقليص تركيز الانتباه).والتي تعبر عن اساليب الانتباه للاعبي كرة السلة واليد.واوصى الباحثان باستخدام المقياس في التعرف على اساليب الانتباه لدى اللاعبي كرة اليد والسلة في اقليم كوردستان العراق، وكذلك التوصية باستخدام هذا المقياس في بحث العلاقة بين اساليب الانتباة وعدد من المتغيرات الاخرى مثل( العدوانية ،التحمل النفسي ،القلق ، الصحة النفسية).
Abstract
The research aims to build a measure of attention to the methods of basketball players 

and hand in the Kurdistan region of Iraq. , And represents the research community playersthe Premier League in the territory of Iraqi Kurdistan - in my game (basketball, handball) for the 2009-2010 season, namely b (70) players Distributors (5) a club handball (Erbil, Sulaimaniya, Sirwan, Solaf, Tuz, Iakry) by (14) players for each club, and (96) players distributed in (8) Club basketball is (Dohuk, Zakho, Aso, Sirwan Noi, Peshmerga Soleimani, barely, Jihan, molasses) by (12) player each club, for a total of both players for 
the final two games (166) players.

       The research sample was selected purposively and in the manner of (110) players from the community to discuss the overall rate of (50) basketball player, (60) for any football player hand (66%) of the overall research community.                           
      It is through informed researchers on the sources and scientific research and studies of Arab and foreign within the limits of their knowledge shows that there is a dearth of tools measuring methods of attention to the athletes in the Iraqi environment in general and Kurdistan - Iraq in particular, and to identify the strengths and weaknesses of these methods, which would serve to classification and arrangement of players and according to their psychological, mental and serve as a basis approved to predict success in the future and the possibility of work training programs, psychological contribute to the development of these methods, and here there is a need to build scale methods of attention to the basketball players and the hand, so as to provide a tool measuring the scientific measurement methods of attention among the players to contribute to the recognition accuracy and integrity of this important psychological variable and to assist the players in the access to the best methods of degrees of attention.                                   
        The researchers used a number of statistical methods for processing the results obtained (such as the arithmetic mean, standard deviation, test t-test, correlation coefficient - Pearson).                                                           
       After the presentation of the results reached the researchers to build scale methods of attention to the basketball players and the hand, which has transactions science (validity and reliability) is high, allowing its use in the research community, and consists of the scale of (47) items measuring methods of attention and consisting of four dimensions, namely, (concentration attention outside the broad, and focus attention procedure at large, and to focus attention narrowly, and reduce the concentration of attention). which are the modes of attention to the basketball players and hand. The researchers recommended using the scale in identifying methods of attention to the Allaobei handball and basketball in the Kurdistan region of Iraq, as well as recommendation Using this scale in exploring the relationship between styles of attention and a number of other variables (such as aggression, psychological stress, anxiety, mental  health)  
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